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 المستخلص 

الإجمالي  المحلي  الناتج  على  الخاص  القطاع  مساهمة  أثر  قياس  الى  الدراسة  هدفت 

( الفترة  خلال  السعودية  العربية  منهجين 2021-2000بالمملكة  طريق  عن  ولذلك   ،)

 الوصفي التحليلي، والمنهج القياس ي. 

استخدمت الدراسة في النموذج القياس ي منهجية )أردل( وكان المتغير التابع هو الناتج   

المحلي الاجمالي وذلك تعبير عن البعد الاقتصادي. أما المتغيرات المستقلة كانت الانفاق  

الثابت، وسعر الفائدة؛ وتم التوصل من خلال   الاستهلاكي وإجمالي تكوين رأس المال 

القياس الى  الاختبارات  المحلي ية  الناتج  نمو  متغير  بين  مشترك  تكامل  علاقة  وجود 

المتمثلة   الخاص  القطاع  مساهمة  ومؤشرات  تابع  كمتغير  الانفاق  الإجمالي  )نمو 

للقطاع الخاصنمو  و   ،الاستهلاكي المال  تكوين رأس  الفائدة(  ،اجمالي  أي    ؛ونمو سعر 

لانفاق الاستهلاكي ونمو سعر  نمو اأثر كل من  وأن    وجود علاقة توازنية طويلة الأجل،

ومعنوي.الفائدة   طردي  الاجمالي  المحلي  الناتج  نمو  الا   متغيروأما    على  جمالي النمو 

له أثر طردي، ولكنه غير معنوي على المتغير التابع   لتكوين رأس المال للقطاع الخاص

ما   السعودي  الخاص  القطاع  بأن  الدراسة  توصلت  المحلي الإجمالي،  الناتج  نمو  وهو 

يزال يتأثر بالقطاع النفطي ويعتبر مشاركته في الناتج المحلي الإجمالي بالمملكة العربية 

 السعودية أقل مقارنة بباقي دول العالم.   

فتاحية: الناتج المحلي الإجمالي، النمو الاقتصادي، إجمالي تكوين رأس المال  الكلمات الم

 الثابت، القطاع النفطي، القطاع الخاص، المملكة العربية السعودية.
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Abstract 

The study aimed to measure the impact of the private sector contribution to the 

gross domestic product in the Kingdom of Saudi Arabia over the period (2000-

2021) through two descriptive, analytical, and standard approaches. The study 

used the Standard Model (ARDL) methodology, and the dependent variable was 

gross domestic product, which is an expression of the economic dimension. The 

independent variables were consumer spending, gross fixed capital formation, 

and interest rate. 

Through standard tests, it was concluded that there is a cointegration 

relationship between the GDP growth variable as the dependent variable and the 

private sector contributor indicators (consumer spending growth, total private 

sector investment growth, and interest rate growth), that there is a long-run 

equilibrium relationship, and that both growth Both consumer spending and 

interest rate growth have a direct and significant effect on GDP growth. As for 

the variable total growth in capital formation for the private sector, it has a 

direct but not significant impact on the dependent variable, gross domestic 

product growth. The study found that the Saudi private sector is still affected by 

the oil sector and its share of GDP in Saudi Arabia is lower compared to the rest 

of the world.  

Keywords: GDP, economic growth, gross fixed capital formation, oil sector, 

private sector, Saudi Arabia. 

 

 


